
1

Bosch & Duin MagazineBosch & Duin Magazine

  

Interview Linde de Vries     De mooiste voorstellingen om de hoek     Buurtsporen in en rond Bosch en Duin

Wie heeft de grootste?      Pannenkoekenavond     Commissie RO en Verkeer     Monitoring: meten is weten

Achttiende Jaargang, Nummer 61Achttiende Jaargang, Nummer 61

Juli 2022Juli 2022



Natuurbeheerders volgen de ont-

wikkelingen in de natuur op de voet. 

Hebben (niet) getroffen beheer-

maatregelen zin gehad? Zijn er al 

dan niet gewenste ontwikkelingen 

geweest in een bepaalde periode? 

Dit alles kun je natuurlijk in het veld 

waarnemen, maar voor een terrein-

beheerder is het óók belangrijk om te 

weten hoe het verloop op de langere 

termijn is. Een jaar zegt doorgaans 

niet zo veel, natuurontwikkeling is 

een kwestie van geduld, véél geduld.

Om de natuurontwikkelingen te 

kunnen volgen, vindt er monitoring 

plaats. Ecologen en vrijwilligers 

gespecialiseerd in bepaalde dier- of 

plantengroepen, trekken met enige 

regelmaat erop uit om veldonderzoek 

te doen, telkens in dezelfde perio-

de(s) in het jaar. Hun waarnemingen 

worden volgens een vooraf vastge-

stelde werkwijze eenduidig geregis-

treerd. Alleen dan kun je op termijn 

zien wat de ontwikkelingen zijn en 

hieruit eventuele conclusies trekken. 

Soms leidt dit tot aanpassen van het 

beheer.

Doelsoorten

Voor het wijzigen of bepalen van de 

juiste beheermaatregelen, of als er 

sprake is van een grotere ingreep 

zoals herinrichting, is goede voor-

kennis van het terrein nodig. Denk 

bijvoorbeeld aan samenstelling van 

de bodem, waterhuishouding, (lokaal) 

klimaat, huidige flora en fauna en 

de conditie daarvan. Wat groeit er 

in de directe omgeving en hoe ziet 

deze eruit? Op basis daarvan kun je 

vaststellen welke dieren en planten 

je in het gebied wilt behouden en 

wat je zou kunnen verwachten door 

het scheppen van gunstige omstan-

digheden, passend bij die specifieke 

omgeving. Op basis van deze zo-

genaamde doelsoorten wordt de 

beheermaatregel afgestemd. 

Overigens spelen ook andere 

factoren een rol, zoals (de in-

tensiteit in) het gebruik van het 

terrein. Een rustgebied voor 

dieren vraagt om ander beheer 

dan een gebied dat intensief 

gebruikt wordt door wandelaars 

en buurtbewoners, al dan niet 

met hond. Voor de aanvang van 

werkzaamheden vindt er een 

zogenaamde nulmeting plaats, 

zodat je weet welke planten en 

dieren er bij de uitgangssituatie in 

het gebied zitten. 

Monitoring

En dan is het zover. De herinrich-

tingswerkzaamheden of terug-

kerende beheermaatregelen zijn 

uitgevoerd en dan is het afwach-

ten. Hier zijn vaak vele jaren mee 

gemoeid, voor omwonenden en 

bezoekers niet altijd even fijn. 

Zijn de natuurontwikkelingen 

volgens verwachting? Meerjarig 

onderzoek is hiervoor belangrijk. Zo 

wordt nu bijvoorbeeld in Park Vlieg-

basis Soesterberg door de Provincie 

Utrecht onderzoek gedaan naar de 

broedpopulatie veldleeuweriken in 

het terrein. Zijn ze nog steeds zo 

Monitoring: meten is weten 
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succesvol? Deze gegevens 

zijn ook voor de Provincie 

Utrecht belangrijk omdat zij 

subsidies aan natuurbeheren-

de organisaties verstrekt, die 

verantwoord moeten worden volgens 

het Subsidiestelsel Natuur en Land-

schap. Beheerkeuzes moeten daarom 

altijd goed zijn onderbouwd, geba-

seerd op voorafgaand onderzoek.

Sperwer man 
(tekenaar Elwin van der Kolk)

Sperwer (Luuk Vermeer)                           

Havik (Bart Vastenhouw)           Havik met prooi (Martin Mollet) 

Overzichtskaartje van natuurgebieden Utrechts Landschap in regio Bosch en Duin



4 5

Roofvogelonderzoek

Een voorbeeld van natuurbeheer 

gerelateerde monitoring is roofvo-

gelonderzoek. In de regio’s De Bilt 

en Soest onderzoekt de Werkgroep 

Roofvogels Nederland de broedsuc-

cessen van buizerd, havik, sperwer, 

wespendief, boomvalk en slechtvalk. 

Roofvogels zijn onderdeel van het 

ecosysteem en daardoor een belang-

rijke indicator voor de stand van de 

natuur.

De onderzoekers beschikken over 

goede voorkennis. In welke boom-

soort nestelen de roofvogels graag, 

zijn ze teruggekeerd op het oude 

nest of hebben ze een ander nest ge-

kozen/gemaakt? Het krijgen van eie-

ren is helaas niet bepalend voor het 

succes: van ei tot volwassen dier kan 

er nog veel mis gaan. Denk daarbij 

aan voedselaanbod (wespen, muizen, 

kleine vogeltjes, aas), predatoren op 

eieren en jonge vogels. Oudervo-

gels kunnen het nest verlaten door 

verjaging of onrust in het gebied. 

Horstbomen (nestbomen) kunnen 

verdwijnen door storm.

Sperwer 

De kleinste soort van de gemoni-

torde roofvogels is de sperwer. Zijn 

voorkeur voor leefgebied bestaat uit 

Fijnspar, Douglasspar en Sitkaspar. In 

relatief jonge bossen kan hij zich be-

hendig bewegen en goed verschuilen.

In de natuurgebieden 

rondom regio Bosch 

en Duin gaat het al 

een aantal jaren niet 

goed met de sperwer. 

Is het omdat hij zijn heil 

zoekt in tuinen, waar het 

voedselaanbod van mezen 

en mussen veel groter is? De 

voederplank voor kleine zangvo-

gels is een aantrekkelijk buffet voor 

deze heimelijke jager. Of is hij op de 

vlucht voor de havik, een geduchte 

predator van de sperwer? Een hon-

gerige havik neemt het niet zo nauw: 

ei, kuiken of volwassen vogel, het is 

hem om het even. Soms kan alleen 

al de aanwezigheid van dit dier 

voor de sperwer voldoende reden 

zijn om de eieren te verlaten. De 

boommarter, die nog wel eens een 

sperwernest wil leegroven, is ook een 

geduchte vijand. Slechts zelden is de 

bosuil de dader. 

Onderzoekers hebben het vermoe-

den dat verstoring door recreatie ook 

een rol speelt bij de afname van het 

aantal sperwers in de natuurgebie-

den. Het is er immers steeds drukker 

geworden.

Bij u in de tuin?

Sinds jaren vindt roofvogelonderzoek 

plaats in onder andere de Willem 

Arntsz Hoeve, het Ridderoordse bos 

en Beukenburg/De Leyen. Gegevens 

van mogelijke roofvogelbroedparen 

in de beschermde natuurgebieden 

binnen de regio Bosch en Duin zijn 

niet bekend, omdat daar geen mo-

nitoring plaatsvindt. Zowel Utrechts 

Landschap als de Werkgroep Roofvo-

gels zouden toch graag willen weten 

waar de roofvogels, met name de 

sperwer, dit jaar een nest hebben 

(gehad). Mocht u van een nest bij u 

in de buurt of in de tuin weten, dan 

ontvang ik graag uw bericht op 

noord@utrechtslandschap.nl.  

Sperwerjongen op nest (Martin Mollet) 

Sperwer (Renk Ruiter)                         

Sperwer vrouw 
(tekenaar Elwin van der Kolk)

Natuurgebieden regio Bosch en Duin geen 
onderdeel roofvogelonderzoek. En toch…

Heeft u dit jaar een roofvogelnest in de tuin gehad? 

Of weet u van een nest roofvogels in de buurt? 

Meld dit aan Jacqueline op 

noord@utrechtslandschap.nl.

Met name de sperwer heeft het al een aantal jaren 

moeilijk.
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Wat een heerlijke avond voor de laatste 

sociëteitsavond van dit seizoen op 18 mei 

jongstleden! Deze keer met een andere 

format, voor zowel jong als oud. 

Met zomerse temperaturen, voldoende 

bubbels en pannenkoeken kon iedereen 

genieten. 

Bram’s goochelkunsten oogstten veel 

bewondering en iedereen was gezellig 

aan de babbel. Voor de jongsten waren er 

spelletjes. En de golden oldies van de band 

Tunes of Yesterday maakten het sfeertje 

compleet! 

Marloes de Bruijn

Vermaak en lekkers voor jong en oud

 

 

 

 
 
 
Veilig (digitaal) werken met gevoelige data 
 
Bovi & Ox is úw partner voor complexe 
boekhouding en administratie. We ondersteunen 
u bij het samenstellen van jaarrekeningen, het 
opstellen van financiële rapportages en veel 
andere zaken. 

Zowel voor onze cliënten als onze eigen 
werkprocessen is databeveiliging een zeer 
belangrijk thema. 

Door de huidige digitalisering is het belangrijker 
dan ooit de zekerheid te hebben dat uw digitale 
diensten de vertrouwelijke omgang van data 
garanderen. U wilt ten slotte niet dat 
bedrijfsgegevens of persoonlijke gegevens 
zomaar op straat komen te liggen.  

Bij Bovi & Ox werken we volgens absolute 
geheimhouding. Onze ISO 9001 (Kwaliteit)- en 
ISO 27001 (Informatie beveiliging) -certificaten 
vormen de waarborg dat onze bedrijfsvoering 
goed en veilig is ingericht.  

Dit maakt Bovi & Ox uniek in zijn soort. We zijn 
namelijk het eerste accountantskantoor 
gespecialiseerd in family office opdrachten die 
beide ISO-certificaten heeft én lid is van de 
Koninklijke Nederlandse Beroepsorganisatie van 
Accountants. 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Concreet houdt dit in dat cliënten mogen 
rekenen op eenduidige diensten, hoge 
kwaliteitsstandaarden en een zorgvuldige 
informatieoverdracht.  

Onze IT-experts implementeren veilige 
werkomgevingen voor onze cliënten. Elke cliënt 
krijgt de beschikking over een eigen Basecone-
account voor het verwerken van facturen en 
declaraties. Daarnaast verzorgen we op maat 
gemaakte administratie- en SharePoint-
omgevingen.  

Met tweetrapsverificatie, het instellen van 
beheerrechten en versleutelde verbindingen 
wordt oneigenlijk gebruik voorkomen. 

Bovi & Ox wordt jaarlijks getoetst voor de ISO 
9001- en ISO 27001-certificaten. Dit vormt een 
extra waarborg bovenop de toetsing van de 
Koninklijke Nederlandse Beroepsorganisatie van 
Accountants die we periodiek doorlopen.  

Zoekt u een loyale partner met expertise in 
zakelijk en privaat vermogen en alles wat 
daaronder valt? 

We maken graag kennis met u om uw wensen 
en doelen te bespreken. Plan nu een 
vrijblijvend oriëntatiegesprek met onze 
specialisten.  
Cassandra Baurichter +31 88 20 14 802 
Martin Kleijn +31 88 20 14 801

 
Enthousiast geworden? Bezoek onze website www.bovi-ox.nl 

Advertentie
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Samenstelling: Ineke van Offeren
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Ontdek je (culturele) plekje

De mooiste voorstellingen om de hoek
Na 2 jaar terug van weggeweest! De liefhebber van kunst kan in de 
omgeving van Bosch en Duin zijn of haar hart weer ophalen. Iedere 
week worden binnen een straal van 15 kilometer prachtige voorstel-
lingen gegeven. Veel moois is te vinden in kleine zaaltjes bij u om de 
hoek. Om de lezer te inspireren, heb ik een aantal bijzondere voor-
stellingen verzameld. Wilt u meer tips? Surf dan onder andere naar 
www.cultuurutrecht.nl en www. ideacultuur.nl

Za 9 juli - zo 10 juli, 20.00u, 
Festen

Festen slaat in als een bom, ja-
ren geleden al toen de filmklas-
sieker van Thomas Vinterberg 
door het legendarische gezel-
schap De Ploeg naar het thea-
ter werd gebracht. En nu weer, 
met een nieuwe zwartkomische 
bewerking van het script door 
Peter Heerschop. In de aangrij-
pende voorstelling gaan humor 
en drama soepel samen. Juist 
door die bijzondere mix van 
cabaret en toneel.
In het stuk komt een familie 
bijeen voor de verjaardag van 
een vader, als plots de verloren 
zoon opdraaft. Tijdens het diner 
houdt hij een onvergetelijke 
speech, die het familiediner 
in één klap verandert in een 
slagveld. 
Stadsschouwburg Utrecht, Lucas-
bolwerk 24, Utrecht,
www.stadsschouwburg-utrecht.nl

Theater

westcoast

Opera

Wo 10 - za 28 aug, 21.00u, 
Divorce of Figaro

Divorce of Figaro is het span-
nende en geestige vervolg op 
le Nozze di Figaro van Mozart. 
Op basis van muziek uit deze 
opera heeft Holland Opera een 
sequel gemaakt: Divorce of 
Figaro.
De opera begint met het huwe-
lijk van Figaro en Susanna in het 
kasteel van hun meesters. Plots 
keert het volk zich tegen de 
graaf en gravin en dwingt hen 
te vluchten, zij nemen Figaro 
en Susanna mee. We volgen 
het viertal naar de grens met 
het buurland, waar ze hopen 
met open armen ontvangen 
te worden. Deze opera is de 
bijdrage van Holland Opera aan 
de viering Utrecht 900.
Werkspoorkathedraal, Tractieweg 
4, Utrecht
www.hollandopera.nl

Pop

Zo 10 juli, tijdschema later, 
Robert Plant en Alison Krauss, 
Theo Lawrence support act

Met de komst van Robert Plant 
en Alison Krauss komen twee 
legendes naar Royal Park Live 
2022. Tijd voor een avond vol 
nieuwe muziek en classics uit de 
country, folk, blues en rock’n 
roll van hun tweede album ‘Rai-
se The Roof‘. 
De Britse zanger Robert Plant 
maakte furore als frontman van 
rockband Led Zeppelin. Zange-
res Alison Krauss is een van de 
bekendste bluegrass-artiesten 
van Amerika.
Singer en songwriter Theo 
Lawrence is de support act. De 
jonge Frans-Canadese muzikant 
is geïnspireerd door country-
muziek, met invloeden uit Soul, 
Pop en Rock’n Roll.
Paleistuin van Paleis Soestdijk, 
Amsterdamsestraatweg 1, Baarn
www.royalparklive.nl

Za 20 aug, 19:30u, The Prague 
Philharmonic Orchestra plays 
Rock! Vol. 3!

Samen met de beste rock-
muzikanten (waaronder de 
fantastische Sina Drums) en 
een Europese solistencrew (de 
Bulgaarse zanger Niki Zdravkov, 
de Engelse zangeres Leanne 
Jarvis en de Tsjechische Maky) 
brengt het Praags orkest mee-
slepende symfonische versies 
van wereldhits als Child in Time, 

Wish you Were Here, Enter 
Sandman, Somebody to Love, 
Under Pressure en vele andere 
rock-hits.
Openluchttheater Cabrio, Soes-
terbergsestraat 140, Soest
www.openluchttheatersoest.nl

Vr 2 sept, 20:15u, Raymond van 
het Groenewoud

Een verlaat verjaardagsfeestje… 
Twee jaar later viert Raymond 
alsnog zijn 70ste verjaardag, die 
al in 2020 was en nu dan einde-
lijk op locatie. Mocht u denken 
dat Raymond inmiddels teke-
nen van slijtage vertoont, komt 
dat zien en u wordt dubbel en 
dik beloond.
Raymond van het Groene-
woud: zang, gitaar, keyboard | 
Cesar Janssens: drums | Wouter 
Berlaen: bas | Bram Weijters: 
keyboards, percussie | Rik Ae-
rts: gitaar, zang
Evangelische Broedergemeente, 
Zusterplein 12, Zeist
www.beauforthuis.nl

Za 3 sept, 20.30u, Matt Simons 
Openluchttour

Met zijn opgewekte popsongs 
is de Amerikaanse singer-song-
writer een graag geziene gast in 
Nederland en Europa. 

Tot zijn eigen verbazing trokken 
zijn aansprekende popsongs 
een publiek in Nederland, waar 
zijn carrière echt van de grond 
kwam. Deze zomer is hij terug 
in ons land en reist samen met 
zijn band langs de mooiste 
openluchttheaters voor een 
zomerse, muzikale avond. Hij 
scoorde hits met nummers als 
‘With You’, ‘Catch & Release’ 
en ‘We Can Do Better’. Zijn 
laatste album ‘After The Land- 
slide’ was volgens Simons een 
hoogtepunt, er volgde dan ook 
een tour op 40 locaties in 18 
landen. Zijn nieuwe studioalbum 
verschijnt op 6 mei.
Openluchttheater Cabrio, Soes-
terbergsestraat 140, Soest
www.openluchttheatersoest.nl

Zo 25 sept, 18:30u, Jan Akker-
man 75

In 2021 werd Jan Akkerman - 
een van de allerbeste gitaristen 
ter wereld - 75 jaar. En dat gaat 
gevierd worden, al is het met 
vertraging door corona. Jan 
Akkerman behoort al 55 jaar 
tot de meest gerespecteerde 
gitaristen van Nederlandse 
bodem. Zijn 75e verjaardag 
viert Akkerman alsnog met een 
serie concerten die in het teken 
staan van zijn hele muzikale 
loopbaan, vanaf Johnny & His 
Cellar Rockers begin jaren zes-
tig en vervolgens The Hunters, 
Brainbox en Focus tot nummers 
van zijn eind 2019 verschenen 
studioalbum ‘Close Beauty’.
Beauforthuis, Woudenbergseweg 
70, Austerlitz 
www.beauforthuis.nl

Ma 3 okt, 20:15u, Magna Carta

Chris Simpson is met zijn Mag-
na Carta al meer dan een halve 
eeuw op pad, maakte prachtige 
albums en gaf onvergetelijke 
concerten. Na al die jaren, al 
die landen en 30 albums (waar-
van 6 goud en 2 zilver) maakt 
Chris een laatste ronde door 
Nederland, het land dat hij leer-
de kennen en liefhebben. Zijn 
lichaam protesteert, maar zijn 
ziel floreert: The tide runs out, 
the love runs in. En dat met een 
fantastische groep musici om 
zich heen: Wendy Ross – viool, 
zang | Will Stock – fretless bass 
| Doug Morter – gitaar, zang | 
Chris Simpson – zang, gitaar, 
mondharmonica | Mike Roelofs 
– toetsen
Beauforthuis, Woudenbergseweg 
70, Austerlitz 
www.beauforthuis.nl

Festen

Divorce of Figaro

Raymond van Groenewoud
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Zo 3 juli, 19.30u, Jubileumcon-
cert Oudemuziekkoor Bosch 
en Duin

Het Oudemuziekkoor Bosch 
en Duin viert onder leiding van 
Robert van der Vinne na twee 
jaar uitstel door coronatijd 
alsnog zijn 5-jarig jubileum. 
U hoort a capella werken van 
onder meer Buxtehude en 
Purcell. Mezzosopraan Lieke 
Coenraad heeft de hoofdrol 
in Dido and Aeneas. Beleef in 
deze wereldpremière hoe zij als 
Dido u meeneemt in haar ge-
zongen en gesproken persoon-
lijke vertelling. Een barok-
ensemble met Mimi Mitchell 
zorgt voor de begeleiding.
Prijs: € 15,00, inclusief pro-
grammaboekje en drankje na 
afloop. Toegang: rolstoelvrien-
delijk
Christophorus/Amerpoort, 
Toermalijn, Duinweg 35, Bosch 
en Duin
Meer informatie: www.oudemu-
ziekkoorboschenduin.nl

Za 16 juli, 20:00u, Avond van 
de filmmuziek

Op dit zomerse slotconcert in 
de serie Mirantibus Concerten 
belicht een divers topensemble 

de rol van klassieke muziek in 
filmmuziek. Zo kiest de re-
gisseur van de ‘Merchant of 
Venice’ voor Mahler’s schit-
terende Adagietto als belang-
rijke soundtrack en laat John 
Williams zich inspireren door 
het grote symfonieorkest. Laat 
u op deze bijzondere avond in-
spireren en verrassen door een 
selectie uit de mooiste filmmu-
ziek aller tijden.
Egbert Jan Louwerse – dwars-
fluit | Marieke Vos - klarinet 
| Eduardo Paredes Crespo 
– viool | Rommert Groenhof – 
bastrombone |Camiel Boomsma 
– piano
Witte Kerkje, Kampstraat 8, 
Baarn
www.stichtingmirantibus.com

Za 9 - zo 10 juli, 10:00 tot 
17:00u, Historisch festival Huis 
Doorn

Maak met het hele gezin een 
reis door de tijd en beleef 
meer dan 2500 jaar Europese 
geschiedenis!
Het Historisch Festival is een 
bruisend evenement op het 
landgoed van Museum Huis 
Doorn waar het verleden tot 
leven komt: van Romein tot 
hippie. Kom kijken naar de 

riddergevechten, ontmoet 
een Viking, zing mee met de 
Geuzen, vergaap je aan de 
napoleontische paardenshows 
en beleef hoe mensen in de 19e 
eeuw zich vermaakten.
Kortom, bent u op zoek naar 
een leuk, informatief en edu-
catief dagje uit met de (klein)
kinderen? Kom het verleden 
opsnuiven tijdens het Histo-
risch Festival in Doorn! 
Huis Doorn, Langbroekerweg 10, 
Doorn 
www.historischfestijn.nl

Za 10 - zo 11 sept, Open monu-
mentendagen 2022

Dankzij de grote variatie aan 
Zeister monumenten is het ook 
dit jaar weer gelukt om een 
afwisselend programma samen 
te stellen voor de 36e editie 
van de open monumentenda-
gen. Het thema voor 2022 is 
‘Duurzaamheid’. Waar mogelijk 
sluit Zeist aan bij het landelijke 
thema. Extra leuk dit jaar is de 
samenwerking met Stichting 
CultuurZeist die op allerlei ma-
nieren zal zorgen voor passende 
activiteiten in of bij de monu-
menten.
Vanzelfsprekend nemen heel 
veel gemeenten deel aan de 
open monumentendagen.

Het Oudemuziekkoor Bosch en Duin

Klassiek

Evenement

Vraag een brochure aan of bezoek de villa!

Villa Hoefstaete biedt een luxe, 

veilige en sociale woonomgeving 

met gastvrije service en 

deskundige 24-uurszorg op maat. 

Het leven in Villa Hoefstaete is erop

gericht u het thuisgevoel te bezorgen.

Behouden wat waardevol is en uitkijken

naar dat wat komt. Uw leven leiden zoals

u gewend bent in de geborgenheid van

onze villa.

“ Villa Hoefstaete in de bosrijke omgeving 
van Bosch en Duin heeft alles wat een 
woonzorgvilla tot een echt thuis maakt!” 
Jurjen Koopmans, locatiemanager

Villa Hoefstaete • Vossenlaan 26, 3735 KN Bosch en Duin • T 038 - 452 40 67 • E contact@zorggroepdelaren.nl • www.zorggroepdelaren.nl

Jurjen Koopmans 
Energiek, jong en gezellig!

Sinds 3 maanden is hij locatiemanager bij 

Villa Hoefstaete en ik vroeg mij af hoe hij 

daar zo beland was. Kende hij Bosch en 

Duin al en had hij er affiniteit mee? Niets 

van dat al. 

Hij was toe aan wat tegenwoordig heet 

‘een nieuwe uitdaging’. En dan het liefst 

in een betekenisvolle baan, waarin hij iets 

goeds bijdraagt aan de samenleving.

Na zijn studie begon Jurjen een eigen 

chauffeursbedrijf en kwam in die hoeda-

nigheid ook wel eens in Bosch en Duin. 

Na de verkoop hiervan stortte hij zich op 

retailmarketing in de meubelbranche en 

verkocht ook dit bedrijf. 

Tijd voor iets heel anders en déze ma-

nagementfunctie in dít bijzondere pand op 

déze prachtige locatie (zijn woorden!) trok 

hem aan. Hij solliciteerde en... werd aan-

genomen. Naar eigen zeggen als algemeen 

manager van een ‘boutique hotel’. En daar 

zit wat in, want Villa Hoefstaete is met 

zo’n 45 medewerkers – full time, parttime 

en oproep – en 23 appartementen in feite 

een volwaardig hotel, maar dan wel met 

een huiselijke sfeer en als extra: zorgta-

ken. Vandaar Zorgvilla.

Jurjen voelt zich als een vis in het water, 

want deze functie sluit naadloos aan bij 

zijn managementopleiding aan de Hogere 

Hotel School, dé gastvrijheidsbranche bij 

uitstek. Dat hij daarbij in zo’n prachtige 

omgeving werkt, is voor hem iedere dag 

weer een feest. Hij woont in Huizen, maar 

als het even kan, komt hij op de fiets naar 

Bosch en Duin, genietend van de natuur 

onderweg. 

Wel op een e-bike!

Ten slotte: Jurjen is 37 jaar, getrouwd en 

vader van 2 dochters.

Ineke van Offeren

Even kennis maken met… 
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De zevenentwintig jarige Linde de Vries 

uit Den Dolder heeft een groot deel van 

haar leven doorgebracht in Bosch en 

Duin. Haar ouders werkten beiden als 

huisouders bij de instelling Christophorus/

Amerpoort aan de Dennenweg en Linde 

groeide daar ook op. Haar interesse in 

de landbouw ontstond toen al, wanneer 

ze met haar ouders meeging naar de 

moestuin. Ze wilde toen niets liever dan 

boer worden. Toch ging ze Humanistiek 

in Utrecht studeren, en haar master deed 

ze in Wageningen: Communicatie- en 

Innovatiewetenschappen, met een minor 

in duurzame landbouw. Ze onderzocht 

hoe de communicatie tussen boeren en 

de actoren om hen heen invloed heeft 

op de wil om te verduurzamen. Ze werkte 

bij Groenpand in Amersfoort, dat is een 

organisatie voor het verduurzamen van 

huizen, denk aan zonnepanelen en warm-

tepompen. Momenteel verzorgt Linde de 

communicatie bij Tuinderij Land in Zicht 

waar zij de communicatie verzorgt. Land in 

Zicht is een kleinschalige zorgorganisatie 

die dagbesteding en leerwerktrajecten 

biedt. Deelnemers werken onder andere 

op de Tuinderij maar ook in de huiskamer, 

de houtwerkplaats en ze doen hoveniers-

klussen. Daarnaast verzorgt en begeleidt 

ze twee uur per week een jongedame 

met cerebrale parese, en soms gaan ze een 

weekend weg.

Maar deze twee banen waren nog niet 

genoeg voor Linde, en toen ze over de for-

mule Boeren en Buren las, en zag dat er een 

vacature was voor het opstarten van een 

Buurderij in deze omgeving, toen viel voor 

haar alles op zijn plek. Eén dag per week 

werkt ze nu als zelfstandig ondernemer 

voor de Buurderij. Bij de Bloementuin op de 

WA Hoeve heeft ze een mooie plek gevon-

den die dient als uitgiftepunt. Vandaar de 

naam: Buurderij de Bloementuin.

Kun je ons uitleggen waarom de mensen bij 

de Buurderij hun eten moeten bestellen?

Een van de doelstellingen achter dit con-

cept is: we willen boeren en buurtgenoten 

dichter bij elkaar brengen. En het is een 

nieuwe manier van voedsel kopen die de na-

tuur en de lokale landbouw ten goede komt. 

We krijgen meer kennis over wat we eten 

en waar ons voedsel nu eigenlijk vandaan 

komt. Op de website kun je de verhalen van 

de boeren lezen bij het doen van je bestel-

ling. Daarnaast is vaak een van de boeren 

aanwezig op het afhaalpunt, wanneer je je 

bestelling komt afhalen. Door alles vers aan 

te leveren ga je ook voedselverspilling te-

gen. Ten slotte ontstaat er meer uitwisseling 

tussen onze zorglocatie en het dorp.

Op een zonnige dag ontmoet ik in Buurderij de Bloementuin op de WA hoeve: Linde de 

Vries. Sinds januari van dit jaar startte zij daar een initiatief om buurtbewoners en boeren 

dichter bij elkaar te brengen. Wat is een Buurderij? zult u zeggen. Een Buurderij is een 

afhaalpunt waar buurtbewoners lokale producten van boeren kunnen kopen. De boeren 

zetten hun producten op de website Boerenenburen.nl, een soort webwinkel dus. Op een 

vast tijdstip in de week kunnen de buurtbewoners het bestelde dan af komen halen en daar 

ontmoeten ze de boeren. Het is geen boerenmarkt, de producten zijn van te voren via de 

website besteld en staan klaar voor de klant. Op de website staat precies wie de boeren 

zijn, allen in een straal van minder dan 20 kilometer, en welke producten ze leveren. De 

producten zijn heel divers, van vlees en groente tot brood, thee en zelfs krekelburgers.

Interview met Linde de Vries door Gea Schmidt

Eet Lokale producten, het kan nu! 
In de Buurderij Den Dolder
Eet Lokale producten, het kan nu! 
In de Buurderij Den Dolder
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Hoe kun je bij de Buurderij bestellen?

Ja, dat werkt eigenlijk heel eenvoudig. 

Op de website boerenburen.nl maak je 

een account aan als Buur. Daar kun je zien 

welke producten er die week te koop zijn. 

Je kunt je bestelling online tot dinsdag 

middernacht doen. Op donderdag haal je 

je bestelling op tussen 17.00 en 19.00 uur 

bij Buurderij de Bloementuin, Distelvlinder 

6, Den Dolder. Heel eenvoudig dus, te 

vergelijken met het online bestellen bij AH 

of Jumbo. Het productenpakket varieert, 

en wordt ook steeds groter omdat ik nog 

op zoek ben naar meer boeren en variatie 

in producten. Het begrip boer moet je 

heel ruim nemen, daar schaar ik bijvoor-

beeld ook bakkers onder. De boeren 

leveren groente en fruit, vlees, eieren, 

zuivel, brood, honing en thee. Maar er is 

bijvoorbeeld ook een boer die krekelbur-

gers levert. Hij maakt burgers van insec-

ten, een nieuwe specialiteit die langzaam 

terrein wint in Nederland. Sinds kort werk 

ik met een boer die siropen maakt van 

fruit dat anders weggegooid wordt en van 

inheemse kruiden die de biodiversiteit op 

het land van de boeren vergroten. 

Wat is het concept achter Boeren en 

Buren?

Het concept Boeren en Buren is in 

Frankrijk ontstaan, daar zijn al 1500 lokale 

afhaalpunten, de Buurderijen. En in Bel-

gië, Duitsland en Nederland bestaan de 

Buurderijen sinds 2016. Er is een platform 

dat je helpt met het opzetten van een 

Buurderij. Je krijgt als initiatiefnemer ook 

een coach. Die coach is iemand die al een 

succesvolle buurderij heeft. Voor mij was 

het gemakkelijk om een goede locatie te 

vinden, want ik kan gebruik maken van 

een ruimte in de bloementuin van de WA 

hoeve. In de hele provincie Utrecht zijn 

er nu al 5 buurderijen: Soest, Nieuwegein, 

Utrecht, Driebergen en Den Dolder.

Hoe heb je het vervolgens aangepakt om 

je Buurderij in Den Dolder op te zetten?

Ik ben eerst bij alle boeren in de omge-

ving langsgegaan. Het is niet gemakkelijk 

om hen meteen enthousiast te krijgen. 

Je moet ze ervan overtuigen dat het ook 

voor hen interessant is. Naast het feit 

dat ze de bestelling zelf moeten komen 

brengen, staat dat ze 80% van de op-

brengst krijgen. En dat is veel meer dan 

het uitonderhandelde percentage dat de 

supermarkten kunnen toezeggen. Je moet 

als boer wel een zekere idealisme hebben 

om hier aan mee te doen, want het kost 

hen echt meer tijd. Ik denk met ze mee en 

vertel over de voordelen. Ik doe ook alle 

promotie en probeer het uitgangspunt - 

dat wil zeggen de verbinding tussen boer 

en buur - uit te dragen via nieuwsbrieven, 

sociale media en persberichten.

Sinds de opening op 13 januari hebben 

we 300 inschrijvingen uit Den Dolder, 

Bosch en Duin en Huis ter Heide. Er doen 

momenteel 18 boeren uit de directe 

omgeving mee. Een van de ‘boeren’ komt 

uit Den Dolder; biologische tuinderij Uit 

de Kluiten. In Nederland en België zijn er 

nu al 140 buurderijen. Ga je op vakantie, 

dan kun je ook in landen om ons heen je 

bestelling doen bij de lokale buurderij.

Zijn de producten duurder dan in de ge-

wone winkel?

Helaas moet ik daar ja op zeggen. Maar 

daar staat tegenover dat deze aanpak heel 

veel voordelen heeft. Voor deze pro-

ducten is een korte transporttijd nodig, 

denk je eens in wat het verschil is met de 

producten die je in de supermarkt koopt. 

Die hebben vaak duizenden kilometers 

afgelegd voor ze op je bordje liggen. 

Dus is het eten heerlijk vers. Ik kies voor 

kleinschalige boerderijen, die hoeven niet 

per se biologisch te zijn, want ook een 

‘gewone’ boer zet zijn koeien op de wei, 

houdt zich bezig met duurzame energie, 

zorgt voor de juiste kruidenmengsels voor 

gras en zorgt voor biodiversiteit. Zo maakt 

men bijvoorbeeld gebruik van een kippen-

tractor, dat is een verplaatsbaar kippenhok 

waarin de kippen vliegen en larven vangen 

en ondertussen het land bemesten. Ik vind 

biologisch boeren een goed concept, maar 

ik kies hier niet uitsluitend voor. Wel moet 

ik achter de methode van werken staan. 

Ook in de landbouw is er nog veel te win-

nen, zoals waterverspilling en pesticiden. 

Daarnaast zijn de voedselkilometers lager 

en krijgt de boer een eerlijke prijs.

Wat is jouw verdienmodel? 

Ik hou er zelf 10% aan over, de overige 

10% gaat naar het platform Boeren en 

Buren, o.a. voor het bijhouden van de 

website. Mijn bedrijfje is in opbouw, en 

dan heb je ook veel kosten, zoals onlangs 

de aanschaf van een diepvrieskist. Aan 

verpakking doen we niet, de buurtgenoten 

moeten zelf een tas meebrengen.

Waar hoop je over vijf jaar te zijn met je 

bedrijf?

Ik heb met de Buurderij niet een enorme 

groeidrang, ik denk dat we die al genoeg 

hebben in de wereld. Het karakter van 

de Buurderij is juist ook dat het klein en 

lokaal blijft. Mijn streven is wel om de 

Buurderij binnen het lokale zeker nog met 

meer mensen te delen en de Buren (zo 

noemen we de klanten) erbij te betrekken. 

Over vijf jaar is mijn visie een nog volle-

diger aanbod te hebben, waarbij groente 

en fruit ook stevig staan (dat is eigenlijk al 

wel het streven voor volgend jaar). Maar 

mogelijk ook producten als pasta en meel, 

om nog meer een volledige maaltijd te 

kunnen maken met het aanbod van de 

Buurderij. Ook wil ik graag bloemen en 

kruiden in het assortiment. Daarnaast lijkt 

het me heel gaaf om nog meer bijzondere 

producten aan te kunnen bieden, zoals 

kappertjes van paardebloemknoppen of 

gefermenteerde producten. Ik zou heel 

blij zijn met 35 à 40 bestellingen per 

week.

Meer weten over Boeren en Buren? Kijk dan op:

Instagram: https://www.instagram.com/buurderij_bloementuindendolder/

Facebook: https://www.facebook.com/Buurderijdebloementuin/

LinkedIn: https://www.linkedin.com/company/buurderij-de-bloementuin-den-dolder

YouTube: https://www.youtube.com/channel/UCFA3KL25mQxo4DNjaiD0ZEQ

Websitepagina: https://boerenenburen.nl/nl/assemblies/13687

 

Enkele feitjes over Boeren en Buren

Boeren en Buren is de parapluorganisatie, de Buurderij is het lokale afhaalpunt. De 
Buurderij is up and running. Er kan besteld worden en als je de Buurderij volgt via 
de website boerenenburen.nl, dan word je wekelijks op de hoogte gehouden van het 
aanbod en andere weetjes via de nieuwsbrief. Iedere donderdag tussen 17.00 en 
19.00 uur ben je welkom om je bestelling af te halen. Het is de bedoeling dat ieder-
een een eigen tas meeneemt, zodat we geen verpakking hoeven te gebruiken.

Vrijwilligers gevraagd 
Incidentele ‘invalvrijwilligers‘ voor als Linde en/of de vrijwilligers op vakantie zijn. Een 
uurtje per week is ook al heel fijn. Geïnteresseerden kunnen een mail sturen naar: 
lindedevries@live.nl
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In het vorige nummer van dit mooie magazine heb ik de vraag 
gesteld wie de grootste heeft. De grootste Grove Den welte-
verstaan. 
Dat heb ik geweten, er zijn vele buurtgenoten die deze mam-
moeten van bomen in de tuin hebben. 
De onafhankelijke jury (i.c. de schrijver van dit artikel!) heeft 
alle bomen die zijn aangemeld, nagemeten op 1,5m hoogte. De 
omtrek klopte met wat er was aangegeven, dus we kunnen wel 
stellen dat er secuur is gemeten door onze buurtgenoten. 

Ik ben door heel Bosch en Duin gefietst en gereden, en ook 
Den Dolder en Huis ter Heide hebben hele mooie exemplaren. 
Sommige huizen die op de percelen staan, zijn bijna net zo oud 
als de den zelf, sommige huizen zijn nog geen 5 jaar geleden ge-
bouwd. Ook de grootte van de percelen blijkt niet maatgevend, 
de diversiteit hierin is zeer groot. 
Kortom, het was heel leuk om kennis te maken met alle eige-
naren, de verhalen van hun huis te horen en de trots waarmee 
zij over hun tuin spraken. Ik wil iedereen bedanken voor de 
gastvrijheid en natuurlijk voor de moeite die zij hebben gedaan 
om hun Grove Den aan te melden. 

And the winner is......
Amarja Niehof 

Maar wat is nu het resultaat? 

Amersfoortseweg, Bosch en Duin. Omtrek 185 cm. 

Het huis is net na de eeuwwisseling gebouwd, de 

vorige eeuwwisseling hebben we het dan over. Een 

oud perceel met prachtige bomen, waaronder deze. 

Hobbemalaan, Huis ter Heide. Omtrek 175 cm. 

Een nieuwer perceel, gebouwd midden jaren 70. 

De eigenaren hebben toentertijd de bomen in ere 

gehouden, waaronder deze mooie den, die trots de 

achtertuin overziet. 

Vincent van Goghlaan, Bosch en Duin. Omtrek 217 

cm. Toen de eigenaren het huis dik 10 jaar geleden 

kochten, was de tuin volledig verwaarloosd. Na een 

mooie opknapbeurt zagen ze wat een prachtige 

exemplaren er in de tuin stonden. Dit is een tweeling-

boom, oftewel er groeien 2 stammen uit 1 onderstam. 

Schaapskooi, Den Dolder. Omtrek 222 cm. 

Het huis is 10 jaar geleden gebouwd, en het verhaal 

gaat dat deze den minstens 100 jaar oud is en dat 

het een van de 5 oudste grove dennen is in de ge-

meente Zeist.

Duinweg, Bosch en Duin. Omtrek 245 cm. Ook dit 

betreft een vooroorlogs huis, met een mooi en oud 

perceel, waarop veel volwassen beuken. Maar ook 

veel oude dennen, waar deze door zijn ouderdom en 

grootte direct opvalt. 

185CM

217CM175CM

222CM

245CM
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Dat groot niet altijd groots hoeft te zijn, bewijst 

Daphne:

Zij heeft haar den zelf gekweekt uit een zaadpitje. 

De oorspronkelijke bedoeling was dat het een bonsai 

zou worden: als de steel verhout zou zijn, zou het 

gemanipuleer kunnen beginnen….

Maar als pleegmoeder kan ze dat niet over haar 

hart verkrijgen. Dus op enig moment in de tijd zal 

zij hem/haar formeel en feestelijk bij de broers en 

zusters, neven en nichten in het bos plaatsen. Heeft 

hij het weer gezellig en zo hoort het ook.

Kan hij alsnog de grootste worden!

Reelaan, Bosch en Duin. Omtrek 303 cm. Een nieuw 

huis op een oud perceel, waarop een diversiteit 

aan bomen en andere flora. Deze spant letterlijk en 

figuurlijk de kroon. We schatten in (de eigenaar en 

ik) dat deze den zo’n 150 jaar oud zal zijn. Ook dit is 

een tweelingboom, maar hij splitst zich op grotere 

hoogte. 

303CM

1 And the winner is...
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Nieuws van de Verkeerscommissie

In het Mobiliteitsplan, dat in februari 

2022 is vastgesteld, zijn 5 speerpunten 

uitgewerkt:

•      Veilig, leefbaar en gezond

•      Slim omgaan met ruimte

•      Duurzame mobiliteit

•      Balans in bereikbaarheid

•      Iedereen doet mee

Jeanette den Hertog

Relevante zaken voor Bosch en Duin 

Duurzaam veilig inrichten van straten: 

Bremlaan, Vlierlaan, Gagellaan. De 

snelheid is naar beneden bijgesteld van 

60 km/u naar 30 km/u. Er zijn borden 

geplaatst.

Tegengaan van te hard rijden; er zijn veel 

klachten over te hard rijden. Dit geldt 

met name voor de doorgaande wegen, 

maar ook op de secundaire wegen wordt 

vaak sneller gereden dan op grond van 

veiligheid en leefklimaat verantwoord 

is. Probleem is hier dat Bosch en Duin in 

landelijk gebied ligt en de verkeerssnel-

heid niet wettelijk is te begrenzen tot 

bijvoorbeeld 30 en/of 50 km per uur. De 

vereniging wil samen met de gemeente 

toch actief beleid voeren, gericht op het 

1.

2.

Toekomstig kruispunt Vossen-, Taveerne-, Hobbemalaan

Huidig kruispunt Vossen-, 
Taveerne-, Hobbemalaan

Bremlaan

terugbrengen van de feitelijke snelheden 

en het waar mogelijk variëren van toege-

stane of aanbevolen snelheden. 

Verbeteren van de bestaande kruispunten, 

ter wille van een betere doorstroming 

en de verkeersveiligheid. Uitgangspunt 

hierbij is het gelijkwaardig maken van alle 

wegen en kruisingen in Bosch en Duin, 

oftewel het afschaffen van de bestaande 

voorrangskruisingen. Als eerste wordt 

het kruispunt Taveernelaan, Vossenlaan, 

Hobbemalaan (bij de Hoefslag) aangepast. 

Van oorsprong stond dit kruispunt niet in 

de prognose. Echter, de riolering van de 

Taveernelaan wordt dit jaar vervangen en 

dit kruispunt wordt ‘in het werk meege-

nomen’. Het schetsontwerp geeft een 

eerste indruk van de vormgeving van het 

kruispunt. De gemeente verwacht hier in 

de herfst mee te starten. 

Daarnaast zijn de voorbereidingen gestart 

om de 11 kruispunten gelijkwaardig te ma-

ken. De tijdslijnen zijn nog niet bekend.

3.

Ronald Batema heeft een groot aantal 

jaren de Verkeerscommissie ondersteund 

en heeft aangegeven zijn taken te willen 

overdragen. Wij bedanken hem hartelijk 

voor zijn inzet! Willem Hartman komt ons 

team versterken; hij zal zichzelf introdu-

ceren. Wij wensen hem veel succes!
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Profiel Willem Hartman

Ik ben 54 jaar en woon nu 8 jaar in Bosch 
en Duin. Hoewel ik in Friesland ben gebo-
ren, ben ik vooral getogen in het midden 
van het land. Lang in Bilthoven gewoond, 
in Zeist op school gezeten en daarna altijd 
in en rond de stad Utrecht gewoond. Na 
studies in techniek en bedrijfskunde ben ik 
in mijn werkzame leven geheel per toeval 
de verkeersindustrie ingerold, en daar 
nooit meer uitgerold.
Ik ben zeker geen ‘verkeerskundige’, maar 
we maken alles wat te maken heeft met 

techniek en verkeer. Verkeersregelin-
stallaties, apps om fietsers sneller langs 
verkeerslichten te helpen, analysesoftware 
voor verkeer, etc. Ik had van tevoren nooit 
gedacht zolang in één branche te blijven 
werken, maar het is erg leuk! En met 
ontwikkelingen op het gebied van steeds 
slimmer wordende verkeerslichten en zelf-
rijdende auto’s komen er nog interessante 
tijden aan!

Sinds kort lid van de Commissie Verkeer

Ik vind het leuk om samen met Jeanette 
verder vorm te geven aan de Commissie 
Verkeer en te streven naar een leefbaar en 
vooral veilig Bosch en Duin e.o. Voor alle 
bewoners en verkeersdeelnemers, en dan 
met name de ‘kwetsbare verkeersdeelne-
mers’ zoals fietsers en voetgangers.

w w w. h o n d e r s a l t i n g . n l

exclus ieve woningen

0 3 0  5 5 0  0 2 3 5

Sociëteit op stoom!
In de afgelopen maanden hebben we 

gelukkig weer veel kunnen organiseren 

binnen onze vereniging: het soms ver-

hitte, maar zeker interessante verkie-

zingsdebat met alle politieke partijen 

van de gemeente Zeist, de zonnepane-

len bijeenkomst, een workshop natuur 

voor de jeugd, uitleg over de inmiddels 

gestarte aanleg van glasvezel in Bosch 

en Duin en een interessante lezing over 

meestervervalsers in de kunst. In mei 

was er een gezellige pannenkoeken-

avond met live muziek, waar ook de 

jeugd met ouders aanwezig was. Verder 

is de Salon der Kunsten weer enthou-

siast van start gegaan met cursussen 

schilderen en boetseren. 

Voor een ieder genoeg interessants; de 

bijeenkomsten werden dan ook goed 

bezocht. Bovendien was het heerlijk 

elkaar na 2 jaar weer ontspannen te kun-

nen ontmoeten.

Uiteraard zijn onze commissies blijvend 

actief: de Commissie Verkeer is veel in 

overleg met de gemeente om de ver-

keersveiligheid in Bosch en Duin verder 

te verbeteren. De Commissie Ruimtelij-

ke Ordening heeft blijvend uitdagingen 

rondom de verschillende bouwplannen 

in onze buurtschap, een gevolg van het 

feit dat een goed bestemmingsplan voor 

Bosch en Duin nog steeds ontbreekt. 

Interessant in dit kader is natuurlijk 

hoe onze samenwerking met de nieuwe 

verantwoordelijke wethouders zal gaan 

verlopen. Wij zullen ons blijvend positief 

kritisch opstellen richting de gemeente 

en de (groene) belangen van onze buurt-

schap blijven behartigen. 

De Lustrumcommissie - we vieren vol-

gend jaar al ons 100 jarig bestaan – komt 

steeds meer uit de startblokken. De 

feestlocatie is in april bekendgemaakt: 

Landgoed Beukbergen aan de Amers-

foortseweg in Huis ter Heide. Noteer 

alvast de datum in uw (digitale) agenda: 

zaterdag 2 september!

Ik wens u namens het hele bestuur en 

alle commissieleden uiteraard een mooie 

zomervakantie toe en hoop u na de 

zomer weer te zien, als deelnemer aan 

activiteiten of als actief lid binnen onze 

vereniging. Ook wij hebben nog steeds 

een vrijwilligerstekort! Wilt u een bij-

drage leveren aan onze vereniging: van 

harte welkom!

Ed Pipers, voorzitter
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Buurtsporen in en rond   Bosch en Duin 

Rinse Visser

Eind 19e eeuw ontstond er een 

sterke trek vanuit de stad naar de 

provincie. Zeist was toen al een 

behoorlijke plaats te midden van de 

Lustwarande, met uitgestrekte bos-

sen, fraaie buitenplaatsen en vooral 

ook schone lucht. In die tijd ging 

het economisch ook weer beter met 

Nederland en particulieren bouw-

den vermogens op die het mogelijk 

maakten om in een dergelijke 

aantrekkelijke omgeving mooie 

villa’s te bouwen. Om dat in de ge-

meente Zeist te verwezenlijken was 

er echter wel wat nodig ten aanzien 

van de infrastructuur. En in die tijd 

van reizen met door paarden getrok-

ken koetsen en trekschuiten, waren 

uiteraard met name de ontwikkelin-

gen ten aanzien van de aanleg van 

spoorwegen van belang. 

De halte van de jonkheer

Zeist was lang slecht bereikbaar. 

Langs de spoorlijn Utrecht – Arn-

hem werd in 1845 voor Zeist een 

station aangelegd in de gemeente 

Driebergen. Niet echt dichtbij dus. 

En in 1863 werd de spoorlijn Utrecht 

– Kampen via Amersfoort en Zwolle 

aangelegd, de zogenaamde Centraal-

spoorweg. Het dorp De Bilt had in 

die tijd slechts circa 1.800 inwoners 

Aflevering 1

en Bilthoven bestond nog niet, maar 

toch werd reeds direct in 1863 in die 

toenmalige ‘woeste gronden’ op de 

lijn Utrecht – Kampen ook een halte 

De Bilt Station aangelegd. Om te 

begrijpen hoe dat kon is het aardig 

om te weten, dat het aanleggen van 

spoorlijnen in die tijd in belangrijke 

mate het terrein was van private in-

vesteerders die van de Nederlandse 

staat een concessie verwierven om 

een bepaalde spoorlijn te exploi-

teren. Zo had de Nederlandsche 

Centraal Spoorwegmaatschappij 

(NCS), opgericht met kapitaal van 

Franse investeerders, de concessie 

voor de spoorlijn Utrecht – Kampen 

verkregen. Dat bood ook lokale 

investeerders kansen. NCS had zelf 

geen plannen om de treinen in De 

Bilt te laten stoppen. De toenma-

lige bewoner van de toen nog in 

die woeste gronden gelegen villa 

Jagtlust, jonkheer H. van den Bosch, 

tevens achtereenvolgens raadslid, 

wethouder en burgemeester van de 

gemeente De Bilt, wist echter door 

mee te investeren (NLG. 20.000,–) 

en de grond voor de halteplaats te 

schenken, te bedingen, dat nabij zijn 

villa Jagtlust de halte De Bilt Station 

(op de plaats van het huidige station 

Bilthoven) werd gerealiseerd. En dat 

de trein dagelijks twee keer per dag 

in beide richtingen bij de halte De 

Bilt Station zou stoppen! 

Het ontstaan van buurttreinen

Tot ongeveer 1895 leidde de spoor-

lijn Utrecht – Kampen een weinig 

florissant bestaan. Het economisch 

tij zat in die eerste jaren van deze 

spoorlijn fors tegen. Zo stopte in de 

periode tot 1892 niet meer dan de 

door Jhr Van den Bosch bedongen 

4 keer per dag op De Bilt Station 

een trein. In 1892 werd het spoor 

tussen Utrecht en Amersfoort 

echter verdubbeld, waardoor ook 

het aantal treinen verdubbelde. 

Tevens zorgde het aan het begin van 

dit artikel genoemde aantrekkende 

economisch tij en de trend om naar 

de provincie te trekken ervoor, dat 

het aantrekkelijk werd om ook lokale 

spoorlijnen te gaan exploiteren, het 

zogenaamde ‘buurtverkeer’. Aan dat 

type spoorweg stelde de overheid 

minder strenge eisen, waardoor deze 

goedkoper in aanleg waren dan de 

gebruikelijke spoorwegen. Allereerst 

werden op de hoofdlijnen zelf meer 

haltes gecreëerd, waarvoor speciale 

buurttreinen werden ingezet. Zo 

werd in 1895 de halte Dolderseweg 

(het huidige station Den Dolder) 

aangelegd. Vervolgens werd in 

1898 de lokaalspoorlijn tussen halte 

Dolderseweg en Baarn in exploitatie 

genomen (met het huidige café/res-

taurant De Generaal als eindstation). 

Daardoor nam ook het aantal treinen 

dat op De Bilt Station stopte sterk 

toe (circa 35 per dag).

Deze ontwikkelingen waren ook 

de basis voor de ontwikkeling van 

industriële activiteit: in 1902 bouwde 

Christoph Pleines in Den Dolder zijn 

zeepfabriek De Duif.

Maar al deze spoorlijnen gingen nog 

ver voorbij aan Zeist. Wel was er 

sinds 1844 een omnibusdienst van 

Utrecht via De Bilt naar Zeist over 

de Utrechtse Straatweg, die in 1879 

is vervangen door een paardentram. 

Deze had meer vervoerscapaciteit 

en werd geëxploiteerd door de N.V. 

Stichtse Tramway Maatschappij. 

Eindstation van deze paardentram 

was aanvankelijk Het Rond. In 1882 

is deze paardentram verlengd van 

Het Rond naar het station Drieber-

gen-Zeist. 

Een moeizaam bevochten concessie

De NCS zag aan het eind van de 19e 

eeuw echter duidelijk kansen voor 

een buurtlijn van De Bilt Station naar 

Zeist. Het is vooral te danken aan 

de inspanningen van secretaris en 

loco-directeur van de NCS, de heer 

mr J.E. Ameshoff, dat deze buurtlijn 

tot stand is gekomen. In 1899 be-

reikte hij overeenstemming met de 

gemeente Zeist over de aankoop van 

de grond die nodig was voor het bou-

wen van het station in Zeist, gelegen 

langs de Slotlaan ter hoogte van de 

Stationslaan. Even leek het erop, dat 

het Ministerie van Oorlog roet in het 

eten zou gooien. Dit ministerie was 

bevreesd, dat de schietbanen bij De 

Biltse Duinen (ongeveer ter hoogte 

van de huidige Dr. W. van Everdin-

genschool) onbruikbaar zouden 

worden. Ze werden gebruikt

voor de in Utrecht in garnizoen 

liggende infanterie en daar zou het 

geplande tracé voor de spoorlijn naar 

Zeist vlak langs komen te liggen. Op 

grond daarvan werd geen concessie 

verleend.

Spoorlijn De Bilt – Zeist (https://commons.wikimedia.org/w/index.php?curid=9990755)

‘t Rond in Zeist, rechts de paardentram Zeist – Driebergen
(no 16527, Het Utrechts archief) 
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De gemeenten De Bilt en Zeist heb-

ben zich toen zeer actief ingezet om 

de buurtspoorlijn naar Zeist alsnog 

te realiseren door het indienen van 

dringende verzoekschriften bij het 

ministerie. De Bilt onderstreepte het 

belang van die buurtspoorlijn met 

“de ontginning der woeste gronden 

door de bouw van villa’s, toename 

van de waarde van de grond, vooral 

daar waar bossen staan in verband 

met het vervoer van sparrenhout 

naar de mijnen in België, het in ex-

ploitatie brengen van verder gele-

gen woeste gronden en werk voor 

werklozen”. Hierbij dient men zich te 

bedenken, dat sinds 1850 de betref-

fende woeste zandduinen weliswaar 

werden bestemd voor de aanleg van 

houtplantages voor dennenbossen, 

maar dat die bossen aan het eind van 

de 19e eeuw nog maar spaarzaam 

waren en jong. Het landschap had 

daardoor een open, her en der zelfs 

woestijnachtig karakter. 

Zeist voerde als argumenten aan: 

bevordering vreemdelingenverkeer, 

verbetering goederenverkeer, de 

goede en nuttige ligging van het 

geplande station Zeist aan de kant 

van het meest bosrijke deel van de 

gemeente Zeist en het voordeel van 

rechtstreekse aanvoer van kolen naar 

de gasfabriek aan de Steynlaan in 

plaats van de duurdere aanvoer vanaf 

station Driebergen-Zeist. 

Het Ministerie van Oorlog ging om 

en in maart 1900 werd de concessie 

verleend. De schietbanen in De Bilt-

se Duinen werden – na aanvankelijke  

pogingen om deze te verplaatsen 

binnen De Biltse Duinen – in 1903 

verplaatst naar de Leusderheide.

Aanleg buurtspoor De Bilt – Zeist

De plannen voor het buurtspoor 

naar Zeist konden nu verder wor-

den uitgewerkt. Door de groei van 

het buurtverkeer was het De Bilt 

Station al ontoereikend geworden, 

zodat NCS het verbouwde tot een 

‘eilandstation’ zoals het nu nog is; 

er werd ook een nieuwe woning 

voor de stationschef gebouwd en 

een seinhuis vanwege de invoering 

van het zogenaamde blokstelsel 

(de spoorbaan is daarbij verdeeld in 

blokken waarbinnen slechts één trein 

kan rijden, zodat treinen bijvoorbeeld 

niet achter op elkaar kunnen botsen).

Voor de aanleg van dit buurtspoor 

richtte de NCS in 1900 de Neder-

landsche Buurtspoorweg-Maatschap-

pij (NBM) op. Deze NBM gaf voor 

de financiering van de aanleg een 

obligatielening uit van in totaal NLG 

500.000,–, in coupures van NLG 

1.000,–, met een rente van 4% per 

jaar en aflosbaar in 65 jaar. De NBM 

ging voortvarend te werk. Zowel de 

aanleg van de spoorlijn naar Zeist, 

overigens een enkel spoor, als de 

aanleg van het station Zeist werden 

begin eind maart/begin april 1901 

aanbesteed en binnen een half jaar 

was het werk klaar. Op 29 augustus 

1901 werd het buurtspoor De Bilt – 

Zeist in gebruik genomen. 

NBM had intussen ook per 1 janu-

ari 1901 alle aandelen in de eerder 

genoemde N.V. Stichtse Tramway 

Maatschappij gekocht. En een jaar la-

ter werd de paardentramlijn Utrecht 

– Het Rond doorgetrokken naar 

het Station Zeist. Met deze slimme 

zet realiseerde NCS/NBM zowel 

een betere bereikbaarheid van het 

Station Zeist als de uitschakeling van 

concurrentie. 

mr J.E. Ameshoff, secretaris NCS in 
Utrecht (no 165710, Het Utrechts archief)

Bronnen

•     Zeist Geschiedenis en architectuur – van Marcel IJsselstijn, Michiel Kruidenier en R.P.M. Rhoen, Uitgeverij 

       Kerckebosch 2012

•      De Bilt Geschiedenis en Architectuur van Sabine Broekhoven en Sonja Barends, Uitgeverij Kerckebosch 1995

•      Het Zeister Spoor – van Jan van den Heuvel, De Biltse Grift, juni – september 2001

•      Zeist door de tijd. Een cultuurhistorische atlas – van Kees Volkers, 2011

Met deze combinatie van trein en 

doorgetrokken paardentram verbe-

terde de bereikbaarheid van Zeist 

natuurlijk aanzienlijk en vanaf 1901 is 

dan ook een sterke ontwikkeling van 

De Bilt (Bilthoven), Bosch en Duin, 

Huis ter Heide en Zeist zichtbaar.

Hoe het na 1901 verder ging met het 

buurtspoor De Bilt – Zeist leest u in 

een volgende aflevering. 

Het NCS station De Bilt, rond 1900 (no. 8494, Het Utrechts archief)

Tot aan het 100-jarig bestaan 
van Vereniging Bosch & Duin e.o. 
blikken we in ieder nummer terug 
op een stukje verleden, 5 jaar lang. 
Maar daar hebben we uw hulp wel 
bij nodig…

Wilt u meewerken aan een van de arti-
kelen? Heel graag! Bijvoorbeeld in een 
interview. Of door zelf of - samen met 
iemand - een artikel te schrijven. Wilt u 
onze hulp daarbij? Maar natuurlijk! En 
wat dacht u van foto’s, documenten en 
andere zaken uit uw ‘oude doos’? Fan-
tastisch materiaal voor een nostalgisch 
verhaal! We houden ons dan ook van 
harte aanbevolen.

Wilt u een steen(tje) bijdragen, neem 
dan contact op met Ineke van Offeren: 
redactieboschenduinmagazine@gmx.
com
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Nieuws uit de Commissie Ruimtelijke Ordening
Jan van den Berg Jeths

Nieuw college van burgemeester en wethouders gemeente 

Zeist

Op 10 mei 2022 is er een coalitieakkoord gesloten tussen 

Groen Links, VVD, D66 en de Christen Unie voor de raads-

periode 2022-2026.

In de sfeer van de ruimtelijke ordening zijn de volgende 

ambities geformuleerd:

     bewoners betrekken bij de maatschappelijke vraag-

     stukken;

     groen en natuur beschermen en biodiversiteit verster-

     ken;

     minder energie verbruiken, meer zelf opwekken;

     woningen in het middensegment bouwen, gericht op  

     doorstroming.

Inspraak, betrokkenheid en zeggenschap van mensen staat 

hoog in het vaandel van het nieuwe college. De gemeente 

geeft aan dat zij er is voor de samenleving, want een repre-

sentatieve democratie kan niet zonder een vitale participa-

tieve democratie en omgekeerd.

Deze uitgangspunten bieden perspectief voor een goede 

inhoudelijke dialoog met het gemeentebestuur de komen-

de 4 jaar.

Over de invoering van de nieuwe omgevingswet wordt in 

het coalitieakkoord niet veel gezegd, behalve over het bou-

wen van woningen. Echter, deze woningen kunnen alleen 

gebouwd worden als de kaders helder zijn. Dit kader is nu 

het bestemmingsplan en op termijn de omgevingsplannen 

in het kader van de nieuwe omgevingswet. 

Vereniging Bosch & Duin e.o. gaat aan het college voor-

stellen de omzetting van het bestemmingsplan Bosch en 

Duin te gebruiken als pilot voor het nieuwe omgevingsplan. 

Hiermee kan in de toekomst grote maatschappelijke onrust 

- zoals bij Bethesda en de Terp - hopelijk worden voorko-

men.

Onze forse inhoudelijke bezwaren tegen het concept van 

de Eerste Zeister Omgevingsvisie zullen wij bij de nieuwe 

verantwoordelijke wethouder blijven benadrukken. We 

gaan ervan uit dat dit door het nieuwe college serieus 

wordt opgepakt.

Bethesda, Paltzerweg 210

Het bezwaar tegen het verlenen van de omgevingsvergun-

ning is door de rechter afgewezen. 

De bewoners zijn daarop - met ondersteuning van onze 

vereniging - naar de Raad van State gestapt. 

De voorlopige voorziening om niet met de bouw te mogen 

starten is door de Raad van State toegekend in afwachting 

van de behandeling van ons bezwaar over de vergunning-

verlening.

Dit betreft het verzoek om de omgevingsvergunning te 

vernietigen, omdat er fouten zijn gemaakt bij het vaststel-

len van het bestemmingsplan in 2013. De omwonenden en 

gemeenteraad waren destijds niet geïnformeerd over de 

uitbreiding in het bestemmingsplan van het te bebouwen 

oppervlak.

De behandeling van het inhoudelijke bezwaar staat gepland 

voor 13 juni 2022.

Dijnselburg

Het ontwikkelproces ligt nu inmiddels ruim een jaar stil. De 

projectleider van de gemeente stelt op dit moment een 

gebiedsvisie op. De verwachting is dat deze visie voor de 

zomer gereed zal zijn en hierop kunnen wij reageren. Hoe 

het proces daarna inhoudelijk verder gaat, is niet duidelijk. 

Samen met de bewonersgroep van de Amersfoortseweg 

houden we het traject nauwgezet in de gaten.

Manege De Molshoop

Hierover zijn op dit moment geen ontwikkelingen te mel-

den.

De Terp, Biltseweg 6 

Tijdens de verkiezingsbijeenkomst op 10 maart in Bosch en 

Duin is door de politiek gevraagd wat zij zou kunnen doen 

om de grootschalige ontwikkeling van de Terp te blokkeren. 

Hierop hebben wij aan de gemeenteraad het voorstel ge-

daan een voorbereidingsbesluit te nemen over de inperking 

van de bouwmogelijkheden op deze locatie. Dit verzoek is 

in de gemeenteraad besproken. Na bespreking in het presi-

dium van de raad wordt het geagendeerd voor de Raad.

Op 28 april heeft een hoorzitting plaatsgevonden over het 

bezwaar van omwonenden over de tijdelijke verhuur. Het 

advies van de bezwarencommissie en het besluit van het 

college is nog niet bekend.

Willem Arntsz hoeve

Voor de WA hoeve heeft de gemeente een gebiedsvisie 

gepresenteerd. Deze behelst het plan in dit schitteren-

de natuurgebied uiteindelijk ongeveer 500 woningen te 

realiseren. Een uitbreiding van het woningaantal van Den 

Dolder met 25%. De aansluiting van de nieuwbouw met 

het bestaande dorp is problematisch. Het winkelgebied ligt 

namelijk ten zuiden van de af te sluiten spoorwegovergang. 

Er liggen nu twee deelbestemmingsplannen als kaders voor 

de eerste woningbouw op het terrein van de WA Hoeve. 

De relatie met het eindbeeld van 500 woningen is hierbij 

echter niet helder. De natuurkwaliteit is nu onvoldoende 

scherp beschreven en het is ook niet duidelijk welke natuur 

wordt opgeofferd voor nieuwbouw. De twee deelbestem-

mingsplannen zijn dus niet helder in relatie tot het totale 

eindbeeld van de WA hoeve. 

Naar onze mening kunnen daarom deze twee deelbestem-

mingsplannen nu niet worden vastgesteld. Een helder eind-

beeld van de gehele WA hoeve is hiervoor noodzakelijk.

1.

2.

3.

4.

Bethesda

In memoriam Jaap Oudshoorn 

Op donderdag 28 april is Jaap Oudshoorn plotseling overleden. Jaap was 76 jaar. 

Hij was vele jaren een enthousiast lid van onze Commissie Ruimtelijke Ordening. 

Als ‘bewaker’ van de afgegeven omgevingsvergunningen in de Nieuwsbode en 

als plantoetser van vele (gemeentelijke) plannen heeft Jaap de afgelopen jaren 

een zeer waardevolle bijdrage geleverd aan het werk van de Commissie Ruimtelijke 

Ordening. Met zijn langjarige ervaring als architect was hij snel in staat te toetsen of de 

ingediende plannen voldeden aan de uitgangspunten van de vereniging en de regels in het bestem-

mingsplan. Hij voorzag op zijn geheel eigen wijze de plannen van inhoudelijk commentaar. Dit was dan 

vervolgens een goede onderlegger voor het bestuurlijk overleg met de wethouder.

Wij wensen Ineke veel sterkte met het verlies van haar man. 

We zullen Jaap missen - als mens - en bij het werk van de Commissie Ruimtelijke Ordening.

Zijn collega’s in de commissie
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Sociëteit...de

De bar gaat om 18.30u open en – tenzij 
anders vermeld – vanaf 19.00u staat 
een buffet klaar. Vergeet u niet zich via 
de website aan te melden! 
Inlogproblemen?
societeit@verenigingboschenduin.nl

Sociëteit
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Diner en nazomers bijkletsen

Vishandel Vossole uit Zeist 
verzorgt deze avond voor ons 
een maaltijd van heerlijke verse 
Zeeuwse mosselen met frites 
en salade. Ook aan de niet-mossel-eters is gedacht, 
voor hen is er zalm. Vishandel Vossole verwent onze 
vereniging vaker, denk alleen al aan onze oester- & 
zalmavonden. 

 

Vogels in Bosch & Duin en omgeving 

Vogels, we zien ze vliegen, maar 
welke zijn het, waar komen ze 
vandaan en waar gaan ze naar-
toe? Welke vogels horen eigenlijk 
thuis in onze regio? Wigle Braaks-
ma van de afdeling De Bilt-Zeist van de Vogelwacht 
Utrecht vertelt er graag over. 

In 1958 opgericht, telt de Vogelwacht Utrecht 
inmiddels zo’n 850 leden die zich bezig houden met 
vogelstudie, vogelbescherming, educatie en excur-
sies. Het werkterrein is de hele provincie Utrecht, 
onderverdeeld in zes ‘geografische’ afdelingen. 

De afdeling De Bilt – Zeist is daar één van. De 
Vogelwacht staat overigens los van de Vogelbe-
scherming Nederland. Geïnteresseerd? https://
vogelwacht-utrecht.nl/over-de-vogelwacht-
utrecht/

Verder op de planning:

Presentatie door Prof. dr. 
M.P.G. (Marion) Koopmans 

Hoogleraar virologie aan het 
Erasmus MC te Rotterdam. Zij 
kreeg landelijke bekendheid 
als prominent Covid onder-
zoeker. 

Diner en Muziek

Na 2 jaar eindelijk weer een 
super gezellige hazenpeper-
avond met sfeervol muzikaal 
entertainment

Ik hoop van harte dat Covid dit keer geen roet in 
het eten gooit. Geniet van de zomer en tot in het 
najaar!
Leyla Boumans, voorzitter Sociëteit

P.S. Heeft u andere suggesties voor onderwerpen 
en activiteiten? Ik hoor het graag!

21/09

19/10
16/11

Huismus (Luc Hoogenstein)

Bosuil (Martin Mollet)


